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چگونه یک زوج می توانند اختلاف نظرها را 
حل کنند

سرهنگ محمدرضا اسفندیار*

کاملا طبیعی اســت که در یک ازدواج و رابطه زناشــویی سالم نیز ، گاهی با 
همسر اختلاف نظر ایجاد شود و حتی دعوا و قهر اتفاق بیفتد.

 امــا اینکه زوج چطــور می توانند اختلاف نظرها را حل کنند، به ســازگاری  
برســند و مجددا آشــتی کنند موضوع قابل توجهی اســت که نیاز به کسب 

مهارت دارد. 
شــما بعد از دعوا با همسرتان  کدام مســیر را در پیش می گیرید؟ با او قهر 
می کنید و برای مدت ها صحبت نمی کنید و همیشه منتظر می مانید تا طرف 
مقابل منت کشی کند؟ سرد و بی محبت با او برخورد می کنید تا ناراحتیتان 

را نشان دهید؟ یا اینکه خودتان برای آشتی پیش قدم می شوید؟
اینکــه چه راهی را برای آشــتی بعد از دعوا بکار گیریــم به عوامل متعددی 
بســتگی دارد. اما مطالعات نشــان می دهد به طور کلــی “تعامل برای حل 
مشــکل”، “عذرخواهی از اشتباهات” و “وقت گذراندن با یکدیگر” و “سازش” 
به ترتیب بهترین و موثرترین روش ها برای آشــتی بعد از دعوا هســتند. در 
مقابــل” دوری کردن و نادیده گرفتن طرف مقابل” و “وانمود کردن به اینکه 
دعوا اتفاق نیفتاده” غیر اصولی ترین و ناموثرترین رفتارهایی اســت که زن و 

شوهر می توانند بعد از دعوا با یکدیگر داشته باشند. 
کارشناسان توصیه می کنند برای آشتی کردن با همسر روشهای  زیر را بکار 

بگیرید:
قبل از اینکه برای آشــتی کردن با همســر قدمی بردارید، موقعیت و شرایط 
روحی خودتان و او را ارزیابی کنید. اگر هنوز هردو یا یکی از دو نفر از دعوای 
ایجاد شده به شدت خشمگین یا برافروخته است، کمی صبر کنید تا عصبانیت 
فروکش کند. در این صورت هر دو می توانید موضوع را کمی بررســی کرده و 

برای حل مشکل و آشتی آماده شوید.
شــاید وسوسه شوید که این شما هستید که باید حرف آخر را بزنید یا حتی 
عذرخواهی همسر را قبول نکنید و سرش فریاد بزنید که مگر خوابش را ببیند 
که روزی او را ببخشــید یا از آن بالاتــر از او معذرت بخواهید. اما باید بدانید 
که این سماجت باعث می شــود که هر دو نفرتان آن لحظه و بعداً درمانده و 

کلافه شوید. 
لطف بزرگی که می توانید در حق خودتان و همســرتان بکنید، این است که 
در اولین فرصت آشــتی کنید و دعوا را کش ندهیــد. زمانی که اختلافات را 
حل نشــده می گذاریم و جو را متشــنج رها میکنیم، دیگر از رابطه مان لذت 
نمی بریــم. بنابراین قبــل از این که دعوا بالا بگیــرد و این جرقه ی کوچک 

زندگیتان را به آتش بکشد، آشتی کنید.
همگــی ما موقــع دعوا کردن حرف  هایــی می زنیم که بعداً از آن پشــیمان 
می شــویم. در هر حال این که منظوری از به زبان آوردن آن نیش و کنایه  ها 
نداشته  ایم، چیزی از تلخی و تیزی آنها کم نمی کند. مسئولیت حرف  هایی را 

که هنگام عصبانیت زده اید، قبول کنید. 
با تمرکز کردن روی حرف  های همســرتان نمی توانید از زیر بار مســئولیت 
کارهــای خودتــان فرار کنید. وقتی یکی از طرفین ســهم خــود را در دعوا 
می پذیرد، تمایل طرف دیگر نیز برای پذیرش نقشش در به راه انداختن دعوا 

بیشتر می شود.
همچنین اگر همسرتان حین جر و بحث حرفی زد که مانند خنجر در قلبتان 
فرورفت، همان لحظه به او بگویید که این حرفش چقدر ناراحتتان کرده است. 
اگــر روز بعد به یاد حرف هایش افتادید و ناراحت شــدید، به جای این که به 
ســرعت به او حمله کنید، قدری با خودتان خلوت کنید و چند نفس عمیق 

بکشید تا به آرامش برسید. 
جــر و بحث  های مداوم به دورهای باطلی منجر می شــود که هیچ کمکی به 

آشتی کردن نمی کند.
*مشاور مرکز مشاوره خاوران تهران

۴۵۰۵ ابتلا و ۴۶ فوتی؛ آخرین آمار روزانه کرونا 
در ایران

بنابر اعلام وزارت بهداشــت، طی یک شبانه روز ۴۵۰۵ نفر مبتلا به بیماری 
کرونا در کشــور شناسایی شده و متاسفانه ۴۶ بیمار نیز جان خود را از دست 
داده اند.به گزارش ایســنا، از روز 7 مردادماه  تــا روز ۸ مردادماه ۱۴۰۱ و بر 
اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۴۵۰۵ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در 

کشور شناسایی و ۱۰7۰ نفر از آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشــور به 7 میلیــون و ۳۸۱ هزار و ۲۹۹ نفر 
رسید.متاســفانه در طول ۲۴ ســاعت، ۴۶ بیمار مبتلا به کووید۱۹ در کشور 
جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری، به ۱۴۱ هزار 
و ۹۳7 نفر رسید.خوشــبختانه تا روز ۸ مردادماه 7 میلیون و 7۹ هزار و ۲۳۹ 
نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند.۱۱۹۸ نفر از 
بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت 
مراقبت قرار دارند.تا کنون ۵۳ میلیون و ۱7۶ هزار و ۲۲7 آزمایش تشخیص 

کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
بنابر اعلام وزارت بهداشت، تا روز ۸ مردادماه ۶۴ میلیون و 7۸۳ هزار و ۲۲۲ 
نفــر دُز اول، ۵۸ میلیون و ۱۵۵ هزار و ۸7۰ نفر دُز دوم و ۳۰ میلیون و ۱۹۶ 
هزار و ۴۶ نفر نیز دُز ســوم و بالاتر واکسن کرونا را در کشور تزریق کرده اند.
مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۵۳ میلیون و ۱۳۵ هزار و ۱۳۸ 
دُز رسید.در یک شبانه روز ۲۳ هزار و ۹۰۴ دُز واکسن کرونا در کشور تزریق 
شده است.در حال حاضر ۱۲۰ شهرستان در وضعیت قرمز، ۱۱۲ شهرستان در 
وضعیت نارنجی، ۱۶۶ شهرستان در وضعیت زرد و ۵۰ شهرستان در وضعیت 

آبی قرار دارند.

پرداخت وام ۱۲ میلیون تومانی
 به بیش از ۵۰ هزار بازنشسته و مستمری بگیر

معــاون فرهنگی، اجتماعــی و امور اســتان های ســازمان تأمین اجتماعی 
گفت:سازمان تامین اجتماعی در سال ۱۴۰۱ با افزایش 7۰ درصدی مبلغ وام 
نسبت به سال گذشته، رقم ریالی این تسهیلات را از 7 میلیون به ۱۲ میلیون 

تومان رسانده است.
احمد اســفندیاری معاون فرهنگی، اجتماعی و امور اســتان های ســازمان 
تأمین اجتماعی اظهار کرد: سازمان تامین اجتماعی در سال ۱۴۰۱ با افزایش 
7۰ درصدی مبلغ وام نسبت به سال گذشته، رقم ریالی این تسهیلات را از 7 
میلیون به ۱۲ میلیون تومان رسانده و تاکنون  در مرحله نخست این طرح در 
سال جاری ۵۰ هزار و 7۳۰ فقره تسهیلات به بازنشستگان و مستمری بگیران 

واجد شرایط، پرداخت شده است.
وی ادامه داد: ثبت نام متقاضیان تسهیلات ۱۲ میلیون تومانی توسط کانون های 
بازنشســتگی و به صورت کاملًا غیرحضوری انجام می شود.اسفندیاری تاکید 
کرد: در سال جاری در مجموع ۴۱۶ هزار نفر از بازنشستگان و مستمری بگیران 
عزیز از این تســهیلات بهره مند خواهند شد. با توجه به تفاهم نامه سازمان با 
بانک رفاه کارگران و کارمزد چهار درصد تسهیلات اعطایی به مستمری بگیران 
با بازپرداخت ۲۴ ماهه، این سیاســت های حمایتــی با هدف بهبود وضعیت 

جامعه بازنشستگان تأمین اجتماعی همچنان ادامه خواهد داشت.

لزوم ثبت شماره سریال اموال
معاون عملیات فرماندهی انتظامی تهران بزرگ گفت: ثبت شماره سریال اموال 
لازم و ضروری است.سرهنگ »عبدالوهاب حسنوند« با اشاره به اینکه در حوزه 
مقابله با سارقان طرح های رعد پلیس پیشگیری و طرح کاشف پلیس آگاهی و 
طرح های دیگر بطور مستمر در فرماندهی انتظامی تهران بزرگ در حال انجام 
و اجرا می باشــد، بیان داشــت: طرح برخورد با سارقان و مالخران با اقتدار در 

دستورکار پلیس پایتخت قرار دارد.
معاون عملیات فرماندهی انتظامی تهران بزرگ با تاکید بر اینکه توصیه می شود 
شــهروندان شماره ســریال اموال خود را در محلی مناسب ثبت و نگهداری 
کنند، عنوان داشت: ثبت شماره سریال اموال لازم و ضروری است چرا که در 
جریان کشــف اموال مسروقه از طریق ثبت شماره سریال به سرعت بیشتری 

می توان به فرآیند تحویل اموال به مالباخته ها رسیدگی کرد.
وی افزود: بطور جد توصیه می شــود شــهروندان شماره اموال خود را ثبت و 

نگهداری کنند.

نگاه

اخبار کوتاه

خزان تابستانی چنارهای تهران

آبله میمونی در بیش از ۶۰ کشور

برای »آبله میمونی« آماده باشیم، اما نگرانی ایجاد نکنیم

معاون توانبخشی سازمان بهزیستی عنوان کرد

مشکل بهزیستی در تامین »سمعک«
 انبارها مملو از »ویلچر« است

در آستانه روز اهدای خون اعلام شد

رشد ۹ درصدی شاخص اهدای خون در کشور

معاون بهره برداری ستاد معاینه فنی خودروهای تهران مطرح کرد

ضرورت اصلاح تعرفه خدمات

خشک کردن ۱۳ درخت خیابان ولیعصر توسط مالک یک 
ســاختمان اگر چه تاسف بار اســت اما اولین بار نیست و 
آخرین بار نیــز نخواهد بود. مرگ خامــوش درختان چه 
در شــهر و چه در مناطق جنگلی، اتفاق جدیدی نیســت، 
یک روز با ســوزاندن ریشــه ها و دیگر روز با بریدن و قطع 
کردن درختان رخ می نماید، درختانی که سرمایه های ملی 
و میراث طبیعی کشور هستند و خسارت آن با هیچ جریمه 

ریالی جبران پذیر نیست.
احمدرضا محرابیان دانشیار اکولوژی گیاهی دانشگاه شهید 
بهشــتی در گفت و گو با ایســنا، دربــاره حفظ گونه های 
درختــی در محدوده شــهری، اظهار کــرد: از دیرباز بین 
حفظ گونه های درختی و ایجاد ســاختمان های جدید در 
اکثر مناطق شــهرداری ها تعارض وجود داشته است. نکته 
مهمی کــه وجود دارد این اســت که تنها یــک مولفه بوم 
شــناختی در نابودی درختان تاثیر ندارند بلکه مجموعه ای 
از مولفه های بوم شناختی در این زمینه ها موثرند.وی افزود: 
بســیاری از گونه ها متناســب با فضای اقلیمی شهر تهران 
نیستند و این یک چالش جدی است. طی سالیان گذشته 
در تهران درخت چنار کشت وسیعی داشته است.در گذشته 
تهران  آب و هوایی پاک و شرایطی مناسب برای این گونه 
داشــت و جمعیت و آلاینده های محیطی نیز کمتر بودند 
ولی با گذشــت زمان و تغییرات اقلیمی و تهران خشــک تر 
و آلاینده های محیطی نیز بیشتر شدند دیگر آن مطلوبیت 
زیســت محیطی برای این گونه گیاهی وجود ندارد و این 
موجب شده است که بســیاری از گونه ها مانند چنار توان 
خــود را برای زندگی در این شــهرها از دســت دهند و از 

بین بروند.
به گفته محرابیان، گونه های درختی قدیمی همچون چنار 
کــه در اکثر نقاط تهران همچون درکــه، دربند، قیطریه و 
ولیعصر و سایر مناطق وجود دارد، میراث باستانی و فرهنگی 
ایران محسوب می شوند و نیاز به مراقبت و محافظت جدی 
دارنــد. اما مراقبت از این گونه هــا به دلیل اینکه در اراضی 
شــهری قــرار دارند و ایــن مناطق به طور دائــم در حال 

تغییــرات کاربری از خانه های قدیمی با چنارهای قدمت دار 
به ساختمان های نوساز هستند بسیار دشوار است. مدیریت 
این گونه ها در گــرو رضایت همه ذینفعان اعم از مالکان و 
متولیان شهری است.این دانشیار اکولوژی گیاهی دانشگاه 
شهید بهشتی با اشــاره به اینکه قطع گونه های درختی و 
کهنسال و از بین بردن آن ها به شیوه های مختلف همیشه 
وجود داشــته است گفت: این نکته چالشی جدی است که 
مدیریت آن بسیار دشوار است؛ تامین منافع مالکان اراضی 
حــاوی درختان کهنســال جهت حفاظــت از این گونه ها 
بســیار ضروری است. متاسفانه در بسیاری از موارد مالکان 
اراضی حاوی این گونه ها به شــیوه های مختلف درختان را 
خشک می کنند که مشــمول به سابقه است و درفضاهای 
شهری بســیاری وجود دارد.به گفته این دانشیار اکولوژی 

گیاهی دانشــگاه شــهید بهشتی در بســیاری از کشورها 
درختان باســتانی وجود دارد که برای هر کدام از درخت ها 
شناسنامه صادر و شماره گذاری شده  است و تحت حمایت 
شــهرداری ها و ســازمان های محیط زیستی هستند. برای 
درختــان تهران نیز اولین کاری که باید انجام شــود تهیه 
شناسنامه برای تک تک درختان قدمت دار و شماره گذاری 

آن ها است تا بر آن ها نظارت شود.
این کارشــناس گیاه شناســی همچنین بااشــاره به خزان 
زودرس چنارهای تهران گفت: در سال های اخیر چنارهای 
تهــران دچار خزان زودرس شــده اند چراکه چنار در حال 
حاضر با همه مناطق اقلیمی تهران سازگار نیست. تغییرات 
اقلیمی، خشــکی محیط، آلاینده های جوی و گرد و خاک 
نیز موجب تشــدید تنش هــای محیطی علیــه گونه های 

گیاهی می شوند. به عنوان مثال درختی که در حالت عادی 
می توانست خشکسالی را تحمل کند دیگر توان تحمل این 
تنش را ندارد، چرا که شدت تنش های دیگر سبب کاهش 
بردباری این گونه ها شده است.وی توصیه کرد : با توجه به 
شرایط اقلیمی موجود، تنش های محیط زیستی و شرایط و 
امکانات شهر باید گونه های مناسبی جایگزین شده و یا در 
سطح وسیع تر کشت شوند. گونه های بومی مانند انواع بادام 
وحشی، رز وحشــی، داغداغان )درخت تا( و..براساس نوع 
منطقه وسازگاری به شرایط خاک شناختی و اقلیمی منطقه 

پیشنهاد می شوند.
محرابیــان در بخش دیگری از گفت وگوی خود یا ایســنا 
درباره امکان تغییر الگوی کشت گونه های گیاهی در استان 
تهران از گونه هــای پرآب بر همچون چمــن به گونه های 
کم آبر نیز اظهار کرد: در مقیاس وســیعی از ســطح استان 
تهران چمن کشت شــده است و برای اینکه بتوان آن ها را 
با گونه های کم آبر جایگزین کرد باید هزینه بسیاری صرف 
شــود. این امر در کوتاه مدت هزینه بالایی برای شهرداری 
دارد امــا در بلندمدت از منفعت زیادی برخوردار اســت. 
با توجه به شــرایط خشکســالی، هزینه بسیار زیادی برای 
آبیاری چمن ها صرف می شــود اما اگر گونه های کم آب بر 
که گیاهان خشکی پسند هستند جایگزین چمن شوند در 
بلندمــدت از هزینه آب و هزینه نگهداری از آن ها کاســته 
می شود بنابراین آن ها باید در برنامه ای جامع و متناسب با 
اقلیم شهری گونه های مناسب جایگزین و کشت شوند.این 
دانشــیار اکولوژی گیاهی در پایان با اشاره به اینکه تهران 
شهر وسیعی است و در نقاط مختلف شرایط اقلیمی متفاوتی 
دارد و نمی توان یک نســخه ثابت را برای کشت گونه های 
گیاهی در همه مناطق پیشنهاد نمود خاطرنشان کرد: الگو 
گیری از محیط طبیعی، استفاده از گونه های بومی و توجه 
به شرایط بوم شــناختی می توانند در مدیریت فضای سبز 
شــهری موثر واقع شوند. به عنوان مثال گونه های بومی کم 
آبر و خشــکی پسندی چون برخی از انواع بلوط، رزوحشی 

و .. پیشنهاد می شود.

یک اپیدمیولوژیســت ضمن تشــریح راه هــای انتقال و 
علائم آبله میمونی، گفت: ســازمان جهانی بهداشت برای 
آبله میمونی ســطح هشــدار را مطرح کرده، به ویژه برای 
کشــورهایی که تعاملات زیــادی با آفریقــا دارند. ما هم 
باید هوشــیار بوده و آمادگی داشــته باشــیم، اما نگرانی 
عمومی ایجــاد نکنیم.دکتر حمید ســوری در گفت وگو با 
ایســنا، درباره وضعیت آبله میمونی در جهان، گفت: عامل 
بیماری زای آبله میمونی در ۱۹۵۸ شناخته شد که به این 
بیماری آبله جوندگان هم گفته می شود، اما از آنجایی که 
اولین بار در میمون گزارش شــده، نام آن را آبله میمونی 
گذاشــتند، اما در جوندگان هــم مانند خرگوش، خوکچه 

هندی و ... مشاهده شده است.
وی با بیان اینکه راه انتقال آن هم از طریق ترشحات تنفسی 
است، گفت: عمدتا این بیماری به صورت بومی در آفریقای 
مرکزی بود. از آنجایی که در کشــورهای آفریقای مرکزی 
امکانات مراقبتی و درمانی ضعیف اســت، نسبتا مرگ ومیر 
آن هم بیشــتر اســت. در اوایل بهار امسال مواردی از آبله 
میمونی در خارج از آفریقا دیده شــد و اولین مورد آن هم 
مربوط به یک مســافر انگلیسی بود که از آفریقا به بریتانیا 

رفته بود و به بیماری مبتلا شــده بود. با ســردرد و تب و 
تاول هــای کوچک  مراجعه کرده بــود که بعد از چند روز 
مشخص شد که آبله میمون است. در این فاصله هم عده ای 
مبتلا شده بودند و بیماری منتقل شده بود.سوری با بیان 
اینکه انتقال آبله میمونی هم از طریق ترشحات تنفسی و 
هم از طریق تماس پوستی به ویژه تاول های پوستی است، 
گفت: البته خوشبختانه تاکنون مورد مرگی از آبله میمون 
در خارج از آفریقا گزارش نشــده اســت. در عین حال در 
منطقــه ما هم چندین مورد از آبله میمونی در امارات و ... 
تایید شده داشتیم که خوشبختانه فوتی نداشته است.وی 
با بیان اینکه کلا میزان کشــندگی آبله میمونی خیلی بالا 
نیســت، گفت: میزان انتقال آن هم نسبت به بیماری هایی 
مانند سارس، مرس و کووید پایین تر است. البته به هر حال 
باید مراقبت های لازم انجام شود، اما از بزرگنمایی بیش از 
حد مساله باید اجتناب شود. زیرا ممکن است باعث غفلت 

ما از مسائل جدی تر مانند کووید ۱۹ شود.
ســوری با بیان اینکه در بیش از ۶۰ کشــور آبله میمونی 
دیده شــده است، گفت: تاکنون در کشــور ما مورد تایید 
شده ای از آبله میمونی نداشتیم. در عین حال علائم آن هم 

آشکار است و علائمی مانند تب، خارش، سردرد و تاول های 
پوســتی است. در عین حال شانســی که در آبله میمونی 
داریم، این اســت که خوشــبختانه  آبله میمونی در دوره 
پنهان بیمــاری قابلیت انتقال و بیماری زایی ندارد، بلکه از 
زمانــی قابلیت انتقال بیماری وجود دارد که علائم بیماری 
ظاهر شــود.وی ادامه داد: در عین حال افرادی که واکسن 
آبله تزریق کردند که در کشــور ما افراد بالای ۵۰ ســال 
هستند، این افراد تا حدود ۹۰ درصد در برابر این بیماری 
مصون هســتند. بنابراین واکسن آبله بین ۸۵ تا ۹۰ درصد 

می تواند ایجاد مصونیت کند. 
در عین حال اخیرا واکســن اختصاصــی آبله میمونی هم 
در اروپا و انگلیــس تاییدیه گرفته اســت. بنابراین ایجاد 
نگرانی زیاد درباره این بیماری چندان خوب نیســت.این 
اپیدمیولوژیســت با بیان اینکه بسیاری از کشورها ذخیره 
واکســن آبله را ندارند، گفت: زیرا نگهداری این واکســن 
بسیار خطرناک است و نگهداری واکسن آبله فقط در چند 
کشور محدود و شاید کمتر از انگشتان یک دست است. در 
ســال ۱۹7۸ آبله ریشه کن شد و در ۱۹۸۰ سازمان جهان 
بهداشت ریشه کنی آن را رسما اعلام کرد. اکنون حتی اگر 

یــک مورد ویروس آبله پخش شــود، احتمال پاندمی های 
بــزرگ در دنیا وجود دارد و به همین دلیل روی نگهداری 
این واکســن حساسیت وجود دارد.ســوری با بیان اینکه 
ســازمان جهانی بهداشــت چند ســطح آگاهی دهنده یا 
هشداری دارد، گفت: زمانیکه بحث هشداردهنده بودن یک 
بیماری است، به این معنا است که باید اقداماتی در برخی 
کشــورها انجام شود و سطح خطری را که عامل بیماری زا 
می تواند یک جامعه را تهدید کند، نشــان می دهد. سطح 
هشدار هم مربوط به کشورهایی است که تعاملات زیادی 

دارند.
 نباید آبله میمونی را نادیده گرفت، بلکه باید متناســب با 
اهمیت موضوع اقدامات لازم را انجام دهیم و در عین حال 
با بزرگنمایی بیش از اندازه موضوع، باعث غفلت از مسائل 
اساسی تر نشــویم و وحشت عمومی ایجاد نکنیم.وی گفت: 
سازمان جهانی بهداشت برای آبله میمونی سطح هشدار را 
مطرح کرده، به ویژه برای کشــورهایی که تعاملات زیادی 
با آفریقا دارند. کشورهای آفریقایی و اروپایی در این زمینه 
باید به هشــدارها توجه کنند. ما هم باید هوشــیار بوده و 

آمادگی داشته باشیم، اما نگرانی عمومی ایجاد نکنیم.

معاون امور توانبخشی سازمان بهزیستی کشور با اشاره به 
اینکه طی ســال جاری ردیف بودجه  تجهیزات توانبخشی 
با روند افزایشی همراه بوده و ماه گذشته حدود ۶۰ درصد 
اعتبارات در این زمینه به اســتان ها ابلاغ شــده اســت تا 
زودتر خریدهای موردنیاز خود را انجام دهند، گفت: تامین 
»سمعک« از مهم ترین نیازهای سازمان محسوب می شود، 
چراکه در زمینه تولید ســمعک تولیدکننده داخلی نداریم 
و ســازمان بهزیســتی در این زمینه دچار مشــکل است.
اصغر کاظمی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به اقدامات 
بهزیستی برای سهولت دسترسی مددجویان به تجهیزات 
توانبخشــی، بیان کرد: طی ســال جــاری ردیف بودجه  
تجهیزات توانبخشی با روند افزایشی همراه بوده است و ماه 
گذشته حدود ۶۰ درصد اعتبارات در این زمینه به استان ها 
ابلاغ شــده است تا زودتر خریدهای موردنیاز خود را انجام 
دهند، چراکه ممکن اســت قیمت ها افزایش یابد، حداقل 

خریدهایمان را از قبل انجام داده باشیم.

وی گفت: لذا در حال حاضر انبارهای مراکز استان مملو از 
ویلچر است و کمبودی در این زمینه وجود ندارد، هرچند 

که در لحظه نیاز پیش می آید.
معاون امور توانبخشی ســازمان بهزیستی کشور در پاسخ 
به ســوالی مبنی بر اینکه ویلچرهای برقی در چه شرایطی 
به مددجویان تخصیص می یابد، اینگونه توضیح داد: ویلچر 
برقی موردنیاز بســیار محدود اســت و شاید سالانه حدود 
۱۰۰۰ ویلچر برقی کافی باشــد. این نوع از ویلچرها میان 
افراد دارای معلولیتی توزیع می شــود کــه امکان تحرک 

نداشته باشند. 
زمانی که فردی بتواند با قدرت دســت ویلچر را به حرکت 

درآورد، ویلچــر برقــی به وی ارائه نمی شــود، زیرا از نظر 
علمی و توانبخشی فرد پس رفت می کند.

کاظمی تاکید کرد: فردی کــه از نظر توانی امکان تحرک 
اندام فوقانی را داشته باشد اما از ویلچر برقی استفاده کند، 
عضــلات او تحلیل می رود، لذا ویلچر برقی به افرادی ارائه 
می شــود که علاوه بر اینکه توان تحرک کلــی را ندارند، 
نتوانند اندام فوقانی خود را حرکت دهند. بسیاری از افراد 
دارای معلولیتی که توان حرکــت دارند نیز از ما تقاضای 
ویلچر برقی دارند و این درحالیســت که از نظر علمی این 

موضوع اشتباه است.  
وی یادآور شــد: البته به دلیل اینکــه قیمت ویلچر برقی 

بالاست، سازمان بهزیستی در تهیه آن دچار مشکل است، 
اما اغلب اســتان ها با کمک خیرین از پس نیاز سالانه شان 
برمی آیند و چندان پشت نوبتی در این زمینه وجود ندارد.

معاون امور توانبخشــی سازمان بهزیســتی کشور گفت: 
سازمان بهزیســتی به طور کلی برای تجهیزات توانبخشی 
تا ســقف ۳۳ میلیون تومان برای ۵ وســیله، کمک هزینه 
پرداخت می کند.کاظمی با اشاره به اینکه تهیه ویلچر برقی 
یکی از نیازمندی های مهم ســازمان بهزیستی است اما در 
عین حال ســمعک از مهم ترین نیازهای سازمان محسوب 
می شود، گفت: در زمینه تولید سمعک تولیدکننده داخلی 
نداریم و عمدتا ســمعک ها وارداتی است و با تغییر نرخ ارز 
قیمت آن دچار نوسان است لذا سازمان بهزیستی در تامین 
سمعک دچار مشکل است چراکه در این زمینه رانت هایی 
وجود دارد که گاهی اوقات بازار از سمعک خالی می شود؛ 
در این راستا سازمان بهزیستی از تولیدکننده های داخلی 

به شدت حمایت می کند.

ســخنگوی سازمان انتقال خون ایران با اشاره 
به وضعیت شــاخص اهدای خون، شــاخص 
اهدای خون مســتمر و وضعیت اهدای خون 
بانوان در کشــور، گفت: شاخص اهدای خون، 
در چهار ماهه اول سال جاری نسبت به مدت 
مشابه در ســال ۱۴۰۰ حدود ۹ درصد رشد 
داشته است.دکتر عباس صداقت در گفت وگو 
با ایسنا، در آســتانه روز اهدای خون، درباره 
وضعیت ذخایــر خون و فرآورده های خون در 
کشور، گفت: طی چهار ماهه اول سال جاری 
حــدود ۹۱۶۰۰۰ نفر به مراکز و کلینیک های 
اهدای سراسر کشور مراجعه کرده اند که از این 
تعداد حدود 7۳۰۰۰۰ نفــر موفق به اهدای 

خون شده اند.
وی افزود: خوشــبختانه با احساس مسؤولیت 
هموطنان نوع دوست و اهداکنندگان همیشه 
همراه ســازمان انتقال خون ایران، شــاخص 
اهدای خون، در چهار ماهه اول ســال جاری 
نسبت به مدت مشابه در سال ۱۴۰۰ حدود ۹ 
درصد رشد داشته است. استان های کردستان، 

خراسان شــمالی، همدان، البرز، به ترتیب با 
۲۸ درصد، ۲7.۵ درصــد، ۲۶ درصد و ۲۴.۵ 
درصد بیشترین رشد شاخص اهدای خون را 
نسبت به سایر استان های کشور در چهار ماهه 
ابتدای سال جاری نسبت به همین بازه زمانی 

در سال گذشته، به خود اختصاص داده اند.
صداقــت ادامــه داد: همچنین بــا همراهی 
هموطنان در اســتان تهران نیز شــاهد ۱۸ 
درصد رشــد شــاخص اهدای خون در چهار 
ماه اول سال جاری نسبت به مدت مشابه در 
سال گذشته بودیم.وی با بیان اینکه شاخص 
اهدای مستمر هم از شاخص های بسیار مهم 
در عرصه هــای بین المللی و ملی محســوب 
می شود، گفت: این شاخص یکی از مؤلفه های 
تأثیرگذار در شاخص ضریب سلامتی خون نیز 
محسوب می شود و در چهار ماهه ابتدای سال 
جاری شاخص اهدای مستمر در کشور حدود 
۵۳ درصد برآورد شــده است. شاخص اهدای 
مســتمر و باسابقه نیز که از شاخص های مهم 
در تضمین ســلامت خون محسوب می شود، 

در چهار ماه نخســت سال جاری حدود ۸۵.۳ 
درصد برآورد شده است.

سخنگوی ســازمان انتقال خون ایران درباره 
وضعیت اهدای خون بانوان نیز گفت: شاخص 
اهدای خون بانوان در کشــور در چهار ماهه 
نخســت ســال جاری همچنان بــه صورت 
چشــمگیری کمتر از متوســط کشــورهای 
توسعه یافته و تقریبا حدود ۴.۳ درصد برآورد 
می شــود. بایــد توجه کرد که بانوان اســتان 
کردســتان در چهار ماهه نخست سال جاری 
بیشــترین مشــارکت را در امر اهدای خون 
در بین دیگر اســتان های کشــور با ۹ درصد 
مشارکت داشــته اند، پس از استان کردستان، 
ســهم اهدای بانوان اســتان های لرســتان، 
خراسان شــمالی و قزوین در طی چهار ماهه 
ابتدای ســال جاری بیشتر از سایر استان های 
کشور برآورد می شود که به ترتیب حدود ۸.7 

درصد، هفت درصد و ۶.7 درصد بوده است.
صداقت با اشــاره به وضعیت اهداکنندگان بار 
اولی، گفــت:  در چهار ماه اول ســال جاری 

حدود ۱۱7 هزار و ۵۰۰  نفر از اهداکنندگان 
خون، اهداکننده بار اول بوده اند که حدود ۱۶ 
درصــد از کل موارد اهدای خــون را در طی 
این مدت شامل می شوند. سازمان انتقال خون 
ایران امید دارد با توجه به تغییر هرم جمعیت 
اهداکنندگان و لزوم مشــارکت هرچه بیشتر 
جوانــان و نوجوانــان در تأمین ذخایر خون و 

فرآورده هــای خون مورد نیــاز مراکز درمانی 
و بیماران  کشــورمان، ضریب تبدیل اهدای 
بار اول به اهدای مســتمر با سرعت بیشتری 
رخ دهد. اهداکنندگانــی که در طی ۱۲ ماه، 
ســابقه اهدای موفق خون را دو بار یا بیشتر 
ثبت کنند به عنوان اهدای مســتمر محسوب 

می شوند.

معاون بهره برداری ستاد معاینه فنی خودروهای تهران از 
امکان دریافت خدمات معاینه فنی در مراکز شــهر تهران 
در کمترین زمان ممکن در مقایســه با ماه های گذشته در 
ســال جاری خبر داد.مجید سلمانی در گفت وگو با ایسنا، 
با اشاره به عدم تغییر تعرفه معاینه فنی در سه سال اخیر 
گفت: شهروندان می توانند خدمات خودرویی مورد نیاز در 
مراکز معاینه فنی شــهر تهران که متضمن سلامت شهر و 
شــهروندان اســت را بر مبنای قیمت سه سال گذشته در 
کمتریــن زمان با دقت و صحت بالا دریافت کنند که البته 
با توجه به افزایش نــرخ تورم و افزایش هزینه ها در مراکز 
معاینه فنی، به تبع آن تعرفه خدمات معاینه فنی بایستی 

هر چه سریعتر اصلاح شود.
وی در توضیح اهداف معاینه فنی و تاثیرات مثبت آن برای 
شهر و شــهروندان گفت:  معاینه فنی به صورت مشخص 

از دو منظر کاهش آلودگی هــوا و ارتقاء ایمنی ترددحائز 
اهمیت اســت؛ چراکه سهم بزرگی از آلودگی هوا ناشی از 
آلایندگی منابع متحرک است که بی شک معاینه فنی به 
هنگام وســایل نقلیه، می تواند در پایش مستمر  وضعیت 
آلایندگی این منابع و در نهایت پاکیزگی هوای شهر موثر 

باشد.
ســلمانی ادامه داد: در بحث ایمنی هــم در مراکز معاینه 
فنی، خودروها از لحاظ داشــتن حداقل ایمنی لازم جهت 
تردد، بررســی و کنترل می شــوند که قطعا مسئله ایمنی 
نیز بســیار با اهمیت بوده و خرابی در بخش ایمنی ریسک 

تصادف و ایجاد حادثه را حداقل برای سرنشــینان خودرو 
به شــدت افزایش می دهد. افزون بــر این دو منظر اصلی، 
معاینه فنی از لحاظ کاهــش هزینه های تعمیرات خودرو 
نیز بسیار مهم است. تشخیص به موقع یک ایراد در خودرو 
از خرابی های سایر قسمت ها و تحمیل هزینه های مضاعف 

جلوگیری می کند. 
در نهایت اینکه معاینه فنی خدمات بســیار ارزنده و ارزان 
قیمتی است که علاوه بر منافع شخصی، اثرات مثبتی برای 
شــهر و عموم مردم که در این شهر زندگی می کنند، دارد.

معاون بهره برداری ســتاد معاینه فنی خودروهای تهران 

در ادامــه درباره وضعیت مراجعات بــه مراکز معاینه فنی 
شهر تهران افزود: در حال حاضر مراکز در شرایط عادی و 
فاقد صف هســتند و مراجعین در کمترین زمان می توانند 
از خدمات مراکز استفاده کنند و از مردم تقاضا می شود با 
توجه به خلوتی مراکز هر چه زودتر نسبت به انجام معاینه 

فنی خودروی خود اقدام کنند. 
ضمنا این ستاد با انجام برنامه ریزی و پیاده سازی طرح های 
جدیــد در خصوص مدیریت صف و مراجعه با تعیین وقت 
قبلی از طریق نوبت دهی اینترنتی تلاش می کند تا مراجعه 
شــهروندان به مراکز را تسهیل کند؛ چرا که شهر تهران از 
بضاعت ۵۴ خط معاینه فنی مختص خودروهای سبک در 
۱۶ مرکز ثابت و 7 واحد ســیار با پراکندگی مناســب در 
ســطح مناطق شهرداری تهران برخوردار بوده و این مراکز 
طبق استانداردهای فنی و کیفی یکسانی فعالیت می کند.


